

Wenn der Newsletter nicht richtig dargestellt wird, klicken Sie [hier](#) für die PDF-Version.

If the Newsletter is not correctly displayed please click [here](#) for the PDF version.

Graduate Research School

NEWSLETTER

04 | Juli – July 2022



AKTUELLES

Ausschreibung:

GRS Promotions- und Abschlussstipendien

Frist: 5. September 2022

Ab 2023 vergibt die GRS wieder jeweils bis zu vier Promotionsstipendien (36 Monate) und Abschlussstipendien (6 Monate) an Promovierende der BTU. Die Bewerbung ist bis zum 5. September 2022 möglich.

[Erfahren Sie mehr ...](#)

NEWS

Call for applications:

GRS PhD Scholarships & Short-term Scholarships

Deadline: 5 September 2022

In 2023, the GRS will award up to four full PhD scholarships (36 months) and up to four short-term scholarships (6 months) to complete the doctoral dissertation. You can submit your application until 5 September 2022.

[More information ...](#)

GRS Qualifikationsprogramm

im Sommer & Herbst

Diesen Sommer und Herbst bietet die GRS weitere Kurse für Promovierende und Postdocs an. Es sind noch freie Plätze in folgenden Veranstaltungen verfügbar:

[Kursbereich »Wissenschaftliche Methoden«](#)

- Introduction to R (EN), 19.-22. Juli (online)
- Statistical Methods with R (EN), 2.-5. August (online)
- Time- and Self-Management for PhD Researchers (EN), 4. + 6. + 11. + 13. Oktober (online)
- Strategic Reading, Scientific Writing, Scholarly Publishing (EN), diverse kurze Sessions im Oktober und November (online)
- Critical Reasoning and Logic (EN), 10.-11. November (in Präsenz am Zentralcampus)
- Academic Writing in English (EN), 21.-23. November (online)
- Academic Presentations in English (EN), 29.-30. November (online)
- Writing Convincingly in Natural Sciences, Computer Science, and Engineering (EN), 1.-2. Dezember (in Präsenz am Zentralcampus)

GRS Qualification Programme

This Summer & Autumn

GRS offers exciting courses and workshops for PhD students and postdocs this summer and autumn. There are still free places available in the following workshops:

[Course Area »Scientific Methods«](#)

- Introduction to R (EN), 19-22 July (online)
- Statistical Methods with R (EN), 2-5 August (online)
- Time- and Self-Management for PhD Researchers (EN), 4 + 6 + 11 + 13 October (online)
- Strategic Reading, Scientific Writing, Scholarly Publishing (EN), various short sessions in October and November (online)
- Critical Reasoning and Logic (EN), 10-11 November (on location)
- Academic Writing in English (EN), 21-23 November (online)
- Academic Presentations in English (EN), 29-30 November (online)
- Writing Convincingly in Natural Sciences, Computer Science, and Engineering (EN), 1-2 December (on location)

[Course Area »Transferable Skills Training«](#)

Kursbereich »Überfachliche Qualifikation«

- Resilience and Mental Health for Researchers (EN), 26.-27. Juli & 2. + 4. August (online)
- Digital Science Communication to Shape Your Career (EN), 12. Oktober (online)
- Career Planning for PhD Students (EN), 19. Oktober (online)

Sie können sich wieder selbstständig über unser Kursportal »Graduates Virtual Campus« anmelden:

www.b-tu.de/elearning/graduates

Erfahren Sie mehr ...

- Resilience and Mental Health for Researchers (EN), 26-27 July & 2 + 4 August (online)
- Digital Science Communication to Shape Your Career (EN), 12 October (online)
- Career Planning for PhD Students (EN), 19 October (online)

You can register independently via our course portal »Graduates Virtual Campus«:

www.b-tu.de/elearning/graduates

More information ...

Rückblick:

Erstes Doktorand/innen-Café nach zwei Jahren wieder auf dem Zentralcampus

Nach mehr als zwei Jahren kehrte am 21. Juni das Doktorand/innen-Café wieder in Präsenz auf den Zentralcampus zurück. Mehr als 20 Nachwuchswissenschaftler/innen aus allen Fakultäten kamen im Fakultätsgarten der Fakultät 2 zusammen, um sich bei gutem Wetter mit Snacks und Drinks auszutauschen.

Die Koordination der PhD-Programme, die GRS und das Welcome Centre haben das Doktorand/innen-Café einst etabliert, damit sich Promovierende und Postdocs auch außerhalb der eigenen Fachbereiche zum Austausch treffen können. Am 21. Juni haben die Teilnehmenden auch über aktuelle Bedarfe und Interessen diskutiert.

Save-the-date: das nächste Doktorand/innen-Café findet voraussichtlich am 18. Oktober statt. Die Einladung erfolgt über den nächsten GRS Newsletter.

Erfahren Sie mehr ...

In retrospect:

First PhD Café after two years on the Central Campus

After more than two years, the PhD Café returned to the Central Campus on 21 June. More than 20 young researchers from all faculties came together in the faculty garden of Faculty 2 to network in a relaxed atmosphere with snacks and drinks.

The coordinator of the PhD programmes, the GRS, and the Welcome Centre established the PhD Café a few years ago to promote networking among PhD students and postdocs from all areas. On 21 June, the participants also discussed their needs and current developments.

Save-the-date: the next PhD Café shall take place on 18 October. We will send you the invitation via the next GRS Newsletter.

More information ...

Aufruf:

**Teilnahme an der
»Zukunftswerkstatt – Klimaneutrale
Erdgassubstitution«,
29. August – 9. September 2022 (online)**

Anmeldeschluss: 31. Juli 2022

Die transdisziplinäre Zukunftswerkstatt für Nachwuchswissenschaftler*innen ist eine

Call for participation:

**Online Workshop
»Zukunftswerkstatt – Klimaneutrale
Erdgassubstitution«,
29 August – 9 September 2022**

Registration open until 31 July 2022

This transdisciplinary workshop for young reserchers is a joint initiative of departments at

gemeinsame Initiative von Fachbereichen der BTU Cottbus-Senftenberg und der TU Freiberg. Gesucht werden Nachwuchswissenschaftler/innen aller Fachbereiche, die an Lösungen zur Klimaneutralität in Brandenburg, Sachsen und Sachsen-Anhalt mitarbeiten möchten.

Mehr Infos finden Sie auf der Webseite der Werkstatt: <https://tu-freiberg.de/grafa/klingas>

Ansprechpartner an der BTU sind Dr. Johannes Israel (israel@b-tu.de) und Lara Neureither (neurelar@b-tu.de).

Erfahren Sie mehr ...

BTU Cottbus-Senftenberg and TU Freiberg. The organisers are looking for young researchers from all areas who wish to work on solutions toward climate neutrality in Brandenburg, Saxony and Saxony-Anhalt.

For further information and registration refer to this website: <https://tu-freiberg.de/grafa/klingas> (in German only)

Contact persons at BTU: Dr. Johannes Israel (israel@b-tu.de) and Lara Neureither (neurelar@b-tu.de).

More information ...

Aufruf (externe Veranstaltung):

**4. Transdisziplinäre Graduiertenkonferenz
DocColloq**

**»Third Mission (im)possible?!
Handlungsoptionen für den
wissenschaftlichen Nachwuchs«**

8. – 9. Dezember 2022 (online)

Anmeldeschluss: 15. August 2022

Im Rahmen der 4. Transdisziplinären Graduiertenkonferenz mit dem werfen die Teilnehmenden einen Blick auf die Bedeutung von Third Mission für den wissenschaftlichen Nachwuchs. Promovierende aller Hochschulen, Fächer und Disziplinen sind eingeladen, ihre Forschungsprojekte vorzustellen.

Mehr Informationen zum Programm und zur Anmeldung finden Sie auf dieser Webseite: <https://indico.uni-trier.de/event/54/>

Kontakt: doccolloq@uni-trier.de

Call for abstracts (external event):

**4th Transdisciplinary Graduate Conference
DocColloq**

**»Third Mission (im)possible?!
Handlungsoptionen für den
wissenschaftlichen Nachwuchs«**

8 – 9 December 2022 (online)

Registration open until 15 August 2022

As part of the 4th transdisciplinary graduate conference the participants will discuss the importance of Third Mission for young researchers. PhD students from all universities and areas are invited to present their research projects.

For more information about the programme and registration please refer to this website: <https://indico.uni-trier.de/event/54/> (scroll for English version)

Contact: doccolloq@uni-trier.de

Vorankündigung:

**Fachgebiet Allgemeine Technikwissenschaft
plant neue Kurse für Promovierende**

Prof. Dr. Astrid Schwarz, Leiterin des Fachgebiets Allgemeine Technikwissenschaft in der Fakultät 5, plant in diesem Jahr zwei neue Kurse für Promovierende: »Un/Disciplining Knowledge« & »What Material Culture?«. Die Inhalte und Termine werden zu einem späteren Zeitpunkt noch bekannt gegeben. Die GRS wird beide Veranstaltungen in Ihrem Qualifikationsprogramm im Kursbereich »Fachliche Qualifizierung« bekannt geben.

Preannouncement:

**The Chair of Technoscience Studies
will offer new courses for Doctoral Students**

Professor Astrid Schwarz, Chair of Technoscience Studies in Faculty 5, is planning two new courses for PhD students this year: »Un/Disciplining Knowledge« & »What Material Culture?«. She will disseminate more information later this year. The GRS will include both events in its Qualification Programme in course area »Subject-related Training«. We will attempt to send you more information in the next GRS Newsletter.

Weitere Informationen folgen voraussichtlich im nächsten GRS Newsetter.

Kontakt: Prof. Dr. Astrid Schwarz, FG
Allgemeine Technikwissenschaft (schwarza@b-tu.de)

Contact: Prof. Dr. Astrid Schwarz, Chair of
Technoscience Studies (schwarza@b-tu.de)

IMPRESSUM

Herausgeber:

BTU Cottbus Senftenberg
Platz der Deutschen Einheit 1
03046 Cottbus

Für den Inhalt verantwortlich:

Robert Rode
Graduate Research School
T +49 (0)355 69 3479
E robert.rode@b-tu.de

Sie können jederzeit den GRS Newsletter ohne Angabe von Gründen abbestellen. Zum Abbestellen bitte [hier](#) klicken.
Die ausführlichen Datenschutzinformationen finden Sie auf: www.b-tu.de/datenschutz

You can unsubscribe the GRS Newsletter at any time without indicating the reason. To unsubscribe please click [here](#).
For more information about our data-protection policy please refer to our website: www.b-tu.de/en/privacy-policy